
واقعيت چالش هاي طرح تحول سلامت حالا 
به گونه اي متفاوت در سلطح رسلانه ها بازتاب 
داده مي شلود. اگلر تاكنون وزارت بهداشلت 
سياسلت انكار مشكات و ناكاسلتي هاي اين 
طرح را داشت، حالا رفته رفته سياست متفاوتي 
را در پيش گرفته و خودش به بازتاب بخشي از 
اين ناكاسلتي ها مي پردازد، اما اين بار مقصران 
اين ناكاسلتي ها هم به مردم معرفي مي شوند؛ 
 مقصراني كه در دايره اين وزارتخانه نمي گنجند. 
بر همين اساس هم ايرج حريرچي، سخنگوي 
وزارت بهداشلت تصريلح مي كنلد: اعتماد به 
برخي شركاي طرح تحول سامت اشتباه بود!

طرح تحول سلامت بنا داشت تحولي را در عرصه 
دوا و درمان ايج��اد كند و اين تح��ول در مقطعي 
ايجاد ش��د، اما به يكباره همه چيز تغيير كرد و با 
انحراف طرح به دليل برخي اشتباهات طرح تحول 
با كمبود جدي بودجه مواجه و ناگزير شد از برخي 
اولويت هايش عقب نش��يني كند. ح��الا اين طرح 
همچنان قرار اس��ت ادامه يابد، اما براي اين ادامه 
يافتن ناگزير به پالايش و تغيير است. شايد بر همين 
اساس »آينده طرح تحول سلامت« موضوع پنلي 
تخصصي بود كه در پنجمين مجمع عمومي انجمن 
اس��لامي جامعه پزش��كي ايران برگزار شد. پنلي 
كه رئيس كميسيون بهداشت مجلس و قائم مقام 
وزارت بهداش��ت طي آن ب��ه واكاوي طرح تحول 
پرداختند. نكته قابل توجه در اي��ن پنل اظهارات 
آقاي س��خنگو بود كه نش��ان مي داد خود وزارت 
بهداشتي ها هم از كاستي هاي ايجاد شده در پي اين 
طرح بي خبر نيستند. هر چند انگار اين كاستي ها 
دلايل پشت پرده اي دارد، به گونه اي كه قائم مقام 
وزير بهداشت تأكيد كرد: اعتماد به برخي شركاي 

داخل و خارج از طرح تحول اشتباه بود. 
    ساده انديشي اسلت اگر بگوييم اشتباه 

نكرده ايم
 ايرج حريرچي در پنل تخصصي آينده طرح تحول 
نظام سلامت با كنايه اي نسبت به منتقدان طرح 
تحول گفت: گروهي در وزارت بهداشت، مجلس، 
سازمان هاي بيمه گر، برنامه و بودجه زندگي خود را 
گذاشته اند و روزي ۱۴ ساعت كار مي كنند. گروهي 
هم مس��افرت و خارج مي روند و س��الي دو بار هم 

حرف هاي تندي مي زنند تا خود را مطرح كنند. 
وي در دفاع از طرح تحول تأكيد كرد: هيچ كشوري 
در دنيا در عرض دو سال نتوانسته است ۱۶درصد 
از پرداختي از جيب مردم در حوزه سلامت كاهش 
ده��د. دريافتي خال��ص جامعه پزش��كي و گروه 
پرستاري بعد از طرح تحول افزايش يافته و توزيع 
آن بهتر شده است. هدف اصلي اين طرح افزايش 
پوشش خدمات و پوشش بيمه اي و حمايت مالي 
از مردم است. ساده انديشي است اگر بگوييم اشتباه 

نكرده ايم، اما اشكالات نظام في فور سرويس را كه 
منجر به تقاضاي القايي مي ش��ود ،  بر طرح تحول 

سوار مي كنيم. 
    ۷۲ درصد هزينه هاي طرح تحول در جيب 

نيروي انساني
به گفته حريرچي دولت مي خواس��ت هدفمندي 
يارانه ها را حذف كن��د و آن را در قالب يارانه هاي 
درس��ت به مردم بدهد؛ بر اين اساس طرح تحول 
۱۵آبان ماه ۹۲ از ميان طرح س��اير دستگاه ها كه 
در اين زمينه ارائه ش��ده بود، انتخاب ش��د. در آن 
زمان ۱۳ميليون نفر بيمه نش��ده بودند. هر چند 
امروز هم 7 ميليون بيمه نشده داريم.  وي با بيان 
اينكه مشكل اصلي ما شركاي داخل و خارج از نظام 
سلامت هستند، اظهار كرد: ۳۸ كشور در دنيا درآمد 
اقتصادي بالاي متوسط دارند، آنها ۶ درصد از توليد 
ناخالص داخلي خود را به حوزه سلامت اختصاص 
مي دهند. طبق آنچه در حساب هاي ملي سلامت 
آمده است، حدود 7۲درصد از هزينه هاي اين حوزه 

به جيب نيروي انساني مي رود و باقي آن صرف دارو 
و اقدامات عمراني  مي شود.  به گزارش »ايسنا« قائم 
مقام وزيربهداشت با تأكيد بر اينكه اعتماد به برخي 
ش��ركاي داخل و خارج از طرح تحول اشتباه بوده 
است، بيان كرد: مصوبه دولت اين بود كه ۵ ميليون 
نفر با استفاده از آزمون وسع، بتوانند از بيمه خدمات 
بستري در بيمارستان دولتي اس��تفاده كنند كه 
هزينه اي مع��ادل ۵۵۰ ميليارد توم��ان براي آن 
در نظر گرفته ش��د، اما ۱۱ميلي��ون نفر به صورت 
رايگان، براي استفاده از خدمات دولتي، خصوصي، 
بستري و سرپايي بيمه شدند كه در حال تصحيح 

آن هستيم. 
    اشكالات نظام في فور سرويس 

قائم مقام وزير بهداشت تأكيد كرد: ما نرخ ويزيت را 
به شرطي دو برابر كرديم كه پزشكان فقط ساعتي 
هشت بيمار را ويزيت كنند، اما نه همكاران پزشك 

رعايت كردند و نه ما به خوبي نظارت كرديم. 
قائم مقام وزير بهداشت تأكيد كرد: تا زماني كه نظام 

في فور سرويس را اصلاح نكنيم و خريد راهبردي 
نداشته باشيم، اين اشكالات ادامه دارد. علاوه بر آن 
 DRG بايد نظام خدمات تخصصي را تبديل به نظام
كنيم. هيچ كاري را نمي توان كوتاه مدت انجام داد، 
در بهترين شرايط در س��ال ۱۴۰۰ مي توان نظام 
سلامت الكترونيك را به صورت كامل مستقر كرد. 
حريرچي افزود: امروز هيچ چاره اي به جز ادامه اين 
طرح وجود ندارد. ما در معرض دو انتخاب هستيم؛ 
يا ميزان خدمات بايد تغيير كند يا قيمت ها كه هر 
دو كار دردناك هس��تند.  وي تصري��ح كرد: تمام 
هزينه اي كه داروهاي OTC براي بيمه ها ايجاد 
مي كنند ۱۴۰ ميليارد تومان است كه آنها را دچار 
هزينه هاي كمر شكن نمي كند. شوراي عالي بيمه 
از بيمه ها درخواس��ت كرده كه خدماتي كه براي 
كاهش هزينه ها نياز است، اعلام كنند، اما مجموع 
۵۰ اقدامي كه مطرح كرده اند بيش از هزار ميليارد 

تومان نمي شود. 
    نزول هزار ميليلاردي مجلس براي طرح 

تحول
در ادامه اين پنل، علي نوبخت، رئيس كميسيون 
بهداشت و درمان مجلس در جايگاه مخالف خوان 
طرح تحول قرار گرفت و گفت: امروز كه س��ازمان 
بيمه سلامت به وزارت بهداش��ت داده شده است، 
فقط گفته مي ش��ود كه برنامه و بودج��ه و تأمين 
اجتماعي پول نداده است.  بنا به تأكيد وي سازمان 
بيمه سلامت در اصل بيمه گري نمي كند، كارهاي 
اداري و تشكيلاتي انجام مي دهد و دستش به طرف 
سازمان برنامه و بودجه دراز است و با اختصاص۱۰ 
هزار ميليارد توم��ان بودجه مي گوين��د ۱۸هزار 
ميليارد تومان بدهيد، در حالي كه اگر بيمه سلامت 
قانون نظام ارجاع، پزش��ك خان��واده، راهنماهاي 
باليني و فارماكوپه اجرا مي شد از تقاضاهاي القايي 
كم مي شد. رئيس كميسيون بهداشت تأكيد كرد: 
عملكرد بياوريد و پ��ول آن را درياف��ت كنيد. هر 
پرداختي در س��ازمان هاي تأمين اجتماعي، بيمه 
سلامت و... غير از مسير قانون انجام شود، دخل و 
تصرف است. آيا راهنماهاي باليني را نوشته ايد؟  از 
نگاه نوبخت يكي از نواقص طرح تحول تصميم گيري 
خودسرانه وزارت بهداشت بدون اطلاع مجلس و 
نظام پزشكي بوده است.  وي با بيان اينكه در حال 
حاضر وض��ع غيرمترقبه و غيرعادي اس��ت، ادامه 
داد: آيا در اين شرايط بايد ۸ هزار ميليارد تومان به 
شكم سيري ناپذير بيمه سلامت واريز كرد؟ ما براي 
اين ۸ هزار ميلياردی كه برای ادامه طرح تحول از 
طريق اوراق قرضه تأمين شد هزار ميليارد تومان 
نزول داده ايم. نظر نهايي رئيس كميسيون بهداشت 
مجلس اما اين بود: اين طرح بايد ادامه پيدا كند، اما 
نه به هر قيمتي. بايد استراتژي هاي آن تغيير كند و 

در منابع مالي آن صرفه جويي شود. 
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دور دور ماشين هاي آلوده دولتي روي طرح ترافيك
 ماشين هاي غيراستاندارد دولتي به صورت تك سرنشين آلودگي نواحي مركزي شهر را تشديد مي كنند

رئيس كميسيون بهداشت مجلس: 

۱۰۰۰ميلياردتوماننزولبرايطرحتحولدادهايم!
قائم مقام وزير بهداشت :  اعتماد به شركاي داخل و خارج در طرح تحول اشتباه بود 

 تردد انواع و اقسام خودرو هاي دولتي، دستگاه ها 
و نهاد هلا آن هلم به صلورت تك سرنشلين در 
محدوده طرح ترافيك عملاً فضاي امن ترددي 
را براي خيل عظيم اين دسلتگاه ها فراهم كرده 
اسلت. بود و نبود طرح ترافيلك و اخذ عوارض 
براي ورود همه خودرو ها به محدوده طرح بهانه اي 
براي اخذ درآمد از شهروندان شده است كه بايد 
جور تكميل نشدن شبكه حمل ونقل عمومي را 
با پرداخت هزينه بكشلند. حالا به قول شهردار 
تهران، طرح جديلد ترافيك روي ميز شلوراي 
عالي ترافيلك و دولت بلراي دريافلت عوارض 
از شلهروندان قرار گرفته اسلت. چله تغييرات 
جديلد اعملال و چله منتفي شلود، محلدوده 
طلرح ترافيك نيازمنلد كنترل و تحلول جديد 
براي جلوگيلري از تردد خودروهايي اسلت كه 
به بهانه دولتي و وابسلته بودن به دسلتگاه هاي 
مختللف در ايلن محلدوده دور دور مي كننلد. 
 سال هاست طرح ترافيك در شهر تهران به اجرا در 
مي آيد؛ با اين حال تأخير در ثبت نام طرح سال آينده 
خبر از تصميمات شوراي شهر براي تغيير شيوه اجراي 
طرح ترافيك دارد. چندي پيش هم معاون حمل و نقل 
و ترافيك شهرداري تهران از پيشنهاد حذف آرم طرح 
ترافيك سالانه خبر داد. اين درحالي است كه شهردار 
تهران در آخرين اظهار نظر خود اعلام كرد: به جاي 
اينكه براي ورود به مناطق زوج و فرد و طرح ترافيك 
آرم بفروشيم، بايد هر خودرويي به هر دليلي وارد اين 
مناطق شود، عوارض خاص آن منطقه را بپردازد. در 
هر صورت هر تصميمي كه موجب كاهش آلودگي 
هوا در منطقه مركزي شهر نشود، به نوعي پاك كردن 

صورت مسئله به جاي حل مسئله است. 
   تراكم طرح ها براي تغيير طرح ترافيك 

افزايش اظهار نظر براي اجراي طرح ترافيك پايتخت 
به موضوعي تبديل شده است كه عده ا ي مي گويند 
بايد براي همه افراد به يك نس��بت ام��كان ورود به 
محدوده طرح ترافيك فراهم ش��ود و عده اي ديگر  
مي گويند با حذف اين طرح علاوه بر افزايش آلودگي 
هوا در مناطق مركزي شهر، ضمن تشديد ترافيك، 
ش��هروندان به خريد موتورس��يكلت براي ورود به 
طرح تش��ويق مي ش��وند و كنترل محدود طرح به 
جاي كاهش آلودگي و تس��هيل در رفت و آمد خود 
به معضل��ي مضاعف براي مديريت ش��هري تبديل 

خواهد شد. 

   تردد وسايل دولتي و دستگاه هاي عمومي 
روي طرح ترافيك 

اگر س��اعتي در معابر طرح ترافيك حضور داش��ته 
باش��يد، خودرو هاي پلاك دولتي و خودرو هايي كه 
مختص دس��تگاه ها و نهادهاي عموم��ي و قواهاي 
مختلف است را مي توانيد در اين محدوده مشاهده 
كنيد. خودرو هايي كه يا تك سرنش��ين در حال دور 
دور كردن هستند يا فقط يك سرنشين كنار راننده 
نشسته و در حال رد شدن از طرح ترافيك است. گويا 
اين محدوده به نوعي تبديل به محل تردد اين وسايل 
نقليه شده است و حتي پاركينگ  هاي حاشيه اي را نيز 
به نوعي در تسخير خود در آورده اند. بخشي از تشديد 
ترافيك و افزايش آلودگي در اين محدوده ناش��ي از 
تردد اينگونه وسايل نقليه اس��ت كه از رانت دولتي 
بودن استفاده مي كنند و اگر دولت خواهان تغيير و 
اصلاح طرح ترافيك است، بايد براي اين نابساماني ها 
فكر اساسي كند تا مسئولان هم تشويق به استفاده از 
وسايل نقليه حمل ونقل عمومي بشوند و الگوسازي 

را پيشه خود كنند. 
   سخت گيري فقط براي ماشين هاي متقاضي 

طرح
بس��ياري از خودروها كه مجاز ب��ه ورود به محدوده 
طرح ترافيك مي شوند بايد از هفت خان رستم عبور 
كنند. پرداخت ع��وارض ش��هرداري، گرفتن برگه 
عدم خلافي و از همه مهم تر گرفتن معاينه فني كه 
متأس��فانه خودروهاي دولتي و س��اير دستگاه ها از 

اين موارد تقريباً معاف هس��تند.  پربيراه نيست اگر 
بگوييم بخش عمده اي از آلودگ��ي نواحي مركزي 
تهران ناشي از خودروهاي فرسوده عمومي و پلاك 
دولتي هايي است كه تك سرنشين و بدون معاينات 
لازم فني – زيست محيطي در خيابان هاي اصلي شهر 
تردد مي كنند. قصه پرغصه دودزايي ماش��ين هاي 

حمل و نقل عمومي هم مزيد بر علت است. 
   طرح ترافيك روی ميز دولت 

 حرف و حديث هاي طرح ترافيك به آنجا ختم شد كه 
شهردار تهران درباره سرنوشت اجراي طرح ترافيك 
در سال آينده گفت: نظر ما اين است كه تغييراتي را 
در طرح ترافيك اعمال كنيم، اما اين نظر اول بايد در 
شوراي حمل ونقل و ترافيك به تصويب برسد. ما يك 
جلسه در شورا داش��تيم و به جمع بندي نرسيديم. 
بعد بايد در شوراي شهر به تصويب برسد و در ادامه 
در دولت مطرح شود تا دولت در جريان قرار گرفته و 

نظرات خود را به ما منتقل كند. 
محمد علي نجفي به ذكر جزئياتي از طرح شهرداري 
تهران در اين زمينه پرداخت و اظهار كرد: در اين طرح 
صدور آرم طرح ترافيك را به كلي منتفي مي كنيم؛ 
چراكه هر س��اله ۱۰۰ ه��زار آرم ط��رح ترافيك به 
شكل هاي مختلف كنار ۲۰ هزار كارت شناور توزيع 
مي شود و اين بدان معني است كه روزانه ۱۲۰هزار 
خودرو اجازه ورود به ط��رح ترافيك را دارند؛ اين در 
حالي است كه ضابطه خيلي دقيقي بر نحوه توزيع 
آرم هاي طرح ترافيك حاكم نيست و مفاسد هم در 

گذشته درباره توزيع اين آرم ها وجود داشته است. 
ش��هردار تهران افزود: به جاي اينكه ب��راي ورود به 
مناطق زوج و فرد و طرح ترافيك آرم بفروشيم، اعلام 
مي كنيم هر خودرويي به هر دليلي وارد اين مناطق 
ش��ود، بايد عوارض خاص آن منطقه را بپردازد. اين 
طرح تقريباً در همه شهرهاي بزرگ دنيا كه طرح هاي 
محدود كننده براي ورود به هسته مركزي شهر دارند، 

اجرا مي شود. 
   افزايش انتقادات به اجراي طرح ترافيك 

 اين درحالي اس��ت كه چندي پيش معاون شهردار 
تهران از پيش��نهاد حذف آرم طرح ترافيك سالانه 
خبرداد. اين پيشنهاد مدت هاست كه از سوي معاونت 
حمل و نق��ل در حال بررس��ي اس��ت. در اين زمينه 
پور س��يد آقايي دليل اين تغيي��ر را انتقادهايي كه 
دستگاه هاي نظارتي بر ش��يوه صدور طرح ترافيك 
داش��تند، عنوان كرده و گفته بود كه در حال انجام 
مطالعات براي بازنگري در اين مس��ئله هستيم كه 
مردم راحت تر بتوانند در مناطق مركزي شهر تردد 
داشته باشند.   معاون حمل ونقل ترافيك شهرداري 
تهران به يكي از رسانه ها گفته است كه درصدد آن 
هستيم كه مردم را از خريد سالانه آرم ترافيك آزاد 
كنيم. براساس اين طرح همه مردم مجاز هستند كه 
با پرداخت عوارض وارد محدوده شده و اين رانتي را 
كه مخصوص ۹۸ هزار دس��تگاه خودرو است حذف 

خواهيم كرد. 
   حذف طرح ترافيك منتفي شد !

هرچند خبر ها حاكي از منتفي شدن اين طرح است، 
با اين ح��ال اجرايي كردن طرح جدي��د ترافيك در 
حالي روي ميز شورا و دس��تگاه ها متولي قرار دارد 
كه مديريت شهري در دقيقه ۹۰ اقدام به تغيير نحوه 
اجراي مي كند. شهرداري بايد مسائل و مشكلات را 
در اين زمينه حل كند، نه  آنكه به جاي حل مسئله 

صورت مسئله را پاك كند. 
اجرايي كردن طرح جديد پيشنهادي نيازمند تصميم 
شوراي عالي ترافيك است و لازم است تا زير ساخت ها 
براي عملياتي كردن اين طرح آماده شود. به هرحال 
با مجاز دانستن ورود همه خودرو ها به محدوده طرح 
اصل موضوع ط��رح ترافيك كه همانا روان س��ازي 
رفت وآمد شهري و كاهش و ميزان آلودگي هوا است، 
زير سؤال خواهد رفت و شهرداري به جاي سلامت 
مردم به بهانه عدال��ت اجتماعي هزينه ها را از جيب 

شهروندان تأمين خواهد كرد. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شلده در فضاي مجازي را منتشلر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

۱- يكي از كاربران توييت كرد: 
شما كه به عقب برنمي گرديد؛ جلو هم كه نمي ريد؛ لطفاً كنار برويد ما 

حركت كنيم / مشهد ۹دي

* دانش طلب توييت كرد:   مهار كردن اعتراضات راهكار ساده اي داره، 
همراه شدن با مردم و دس��ت برداشتن از ماله كش��ي و مدارا با دولت 
روحاني، از صدا و سيما هم بايد شروع بشه، اينطوري ممكنه هزينه اين 

افتضاح اقتصادي رو فقط مسببش بده نه نظام.

۲- ريحانه عسگري در توييتر خود نوشت: مردم گله مندند و اين حقشان 
است كه از دولتمردان مطالبه گري كنند! اما نقطه اشتراك همه ايران 

تنفر از منافقين است و اجازه نمي د هيم موج سواري كنند . 

۳- خبرنگار عرب خطاب به كشورهايي كه تظاهرات در آن ممنوع است 
و در مورد اعتراض معيشتي مردم ايران حرف مي زنند: لااقل براي يه 

چيزي تظاهرات كنيد، بعد راجع به بقيه حرف بزنيد!
 

۴- كانال افسران جنگ نرم هم اين تصوير را منتشر كرد:
حضور مردم شهرس��تان هاي زلزله زده س��رپل ذهاب، گيلان غرب و 

قصرشيرين در مراسم گراميداشت نهم دي ماه

خزر خاويار ندارد

نابوديكپور،آزادوخاوياردرآلودگيخزر
در حلال حاضر ۷0 درصلد آلودگلي درياي خلزر به عللت ورود 
فاضاب هاي خانگي و صنعتي اسلت. در واقع سيسلتم فاضاب 
برخي از شلهرهاي شلمالي دچار مشكل اسلت و دولت توجهي 
به اين موضوع نلدارد. در هميلن رابطه نماينده مردم آسلتارا در 
مجلس با انتقاد از اينكه سلواحل و كناره هاي درياي خزر مملو از 
فاضاب است، تصريح كرد: عاوه بر معضل ورود فاضاب به دريا 
با انباشت و دپوي زباله در سلواحل درياي خزر نيز مواجه هستيم 
كه شليرابه هاي حاصل از اين زباله ها به درياي خزر وارد مي شود. 
نماينده بابلس��ر و فريدونكنار نس��بت به آلودگي درياي خزر و خطر 
انقراض آبزيان در اين دريا هشدار داد و گفت : در سال ۸۴ حدود ۶ هزار 
تن خاويار از درياي مازندران صادر مي شد، ولي امروز هيچ خاوياري از 
درياي خزر صادر نمي شود كه دليل اين وضعيت آن را وزير كشور بايد 

جواب دهد، اين موضوع را طرح سؤال مي كنيم تا پاسخگو باشند. 
به گفته ولي الله نانواكناري، گونه هاي آبزي در درياي مازندران منقرض 
شده اند و حجم بس��يار بالاي زباله نه تنها در بابلسر و فريدونكنار، بلكه 
در آمل، بابل، س��اري، نوش��هر و محمودآباد هم وجود دارد كه متولي 
ساماندهي آن وزارت كشور است و منتظر پاسخ وزارت كشور هستيم. 
ضمن اينكه ماهي كپور و آزاد ديگر وجود ندارد و خاويار تقريباً به صفر 

رسيده است. 
اظهارات اين نماينده در حالي  اس��ت كه رؤساي جمهوري پنج كشور 
حاشيه درياي خزر در سال ۲۰۱۰ در باكو، صيد تجاري ماهيان خاوياري 
را براي پنج س��ال ممنوع اعلام كردند؛ اين ممنوعيت تا س��ال ۲۰۱۸ 

تمديد شده است. 
    روسيه و ايران صدرنشين آلودگي

در همين ارتباط ارسلان قاسمي، مديرعامل اتحاديه تكثير، پرورش و 
صادرات آبزيان ايران نيز اظهار داشته كه آلودگي درياي خزر به حدي 

رسيده كه ديگر آبزيان قادر به ادامه حيات در آن نيستند. 
بر اس��اس اعلام كنوانسيون درياي خزر س��الانه ۲ ميليون و ۲۰۰ تن 
آلودگي شهري و صنعتي از پنج كشور عضو اين كنوانسيون وارد درياي 
خزر مي شود كه روسيه با ۸۳ درصد بالاترين سهم را در آلودگي دارد. 
ايران، جمهوري آذربايجان، قزاقستان و تركمنستان در رتبه هاي بعدي 

قرار دارند. 
ساماندهي پساب هاي شهرهاي ساحلي مصوبه چند سال پيش دولت 
بوده و مس��ئوليتش بر عهده وزارت نيرو است. برخي مسئولان اجراي 
همين اين مصوبه را يكي از مهم ترين عوامل جلوگيري از ورود آلودگي ها 

به درياي خزر مي دانند. 
پيش از اين نايب رئيس كميس��يون بهداش��ت و درم��ان مجلس هم 
خواستار حمايت و حفاظت بيشتر از محيط زيست درياي خزر شده و 
تصريح كرده بود: به خاطر بيكاري و فقر اقتصادي حاكم بر استان گيلان، 
جوانان اين استان به رغم اينكه شغل صيادي برايشان مقرون به صرفه 
نيست، ناچارند به اين كار روي بياورند كه مي طلبد مسئولان حمايت و 
حفاظت بيشتري را از محيط زيست دريايي اين منطقه داشته و برخورد 

قاطعي با متخلفان و سودجويان صيد غيرمجاز داشته باشند. 
صيادان غيرمجاز با استفاده از روش ها و فناوري هاي جديد نسل ماهيان 
خاويار و ديگر آبزيان را با خطر نابودي و انقراض مواجه كرده اند كه اين 
معضل نشان دهنده كافي نبودن تلاش هاي مسئولان براي حفاظت از 

آبزيان در حال انقراض است. 
محمدحسين قرباني، بقاي صيد و صيادي و همچنين حفظ و احياي 
آبزيان درياي خزر را نيازمند عزم همگان��ي در برخورد با همه عوامل 
نابودكننده ذخاير آبزيان خواند:  بهتر است صيادان و شهروندان براي 
برخورد ب��ا صيادان غيرمجاز نهايت تلاش خود را داش��ته باش��ند. در 
راستاي حفاظت از آبزيان دريا بايد در قوانين مربوط به صيد و صيادي 
بازنگري اساس��ي صورت گرفته و با اتخاد تدابير سختگيرانه و نظارت 

بيشتر بغرنج تر شدن وضعيت ذخاير درياها را كاهش داد. 
    ضعف عملكرد جهاد كشاورزي

نماينده مردم آستانه اشرفيه با انتقاد از عملكرد وزارت جهاد كشاورزي 
در زمينه حفاظت از آبزيان درياي خزر گفته بود: سياست ها و عملكرد 
وزارت جهاد كشاورزي در اين خصوص جاي سؤال دارد. معضل ماهيان 
خاويار به خاطر نبود استراتژي و مديريت قوي براي احياي ذخاير درياي 

خزر و ضعف دولت براي حفاظت از اين گونه ها است. 
براي حفظ و احياي آبزيان درياي خزر بايد با ارائه يك برنامه منجسم و 
جامع تعادل در صيادي را برقرار و با صيادان غيرمجاز به شدت برخورد 
شود.  براي بهبود شرايط درياي خزر و جلوگيري از افزايش صيدغيرمجاز 
بايد دريا را به شهروندان و صياداني كه از ذخاير دريا ارتزاق مي كنند، 
سپرد و در همين راستا بايد حمايت بيش��تري از صيادان درياي خزر 

صورت گيرد كه صيادان خود از دريا محافظت كنند. 
به گفته اين نماينده مجلس با وجودي كه سازمان هايي مانند درياباني، 
حفاظت محيط زيست، شيلات و وزارت جهادكشاوزي تلاش هايي در 
خصوص حفاظت از محيط زيست دريايي داشته اند، ولي سابقه نشان 
داده كه سيستم هاي اجرايي دولتي تاكنون در اين راستا موفق نبوده و 
موفقيتي در خصوص مديريت صيد، مشخص كردن نوع و اندازه آن و 
احياي آبزيان در حال انقراض كسب نكرده اند، بنابراين بهترين راهكار 
اين اس��ت كه دولت دريا را در اختيار مردم قرار دهد تا مردم خودشان 
دريا و ذخاير آن را مديريت كنند.  قرباني دو سال قبل از مركز تحقيقاتي 
ماهيان خاويار درخواست كرده بود كه نهايت تلاش خود را براي احياي 
نسل ماهيان خاويار داشته باش��ند. اكنون با نابودي ماهيان خاوياري، 

وجود مركز تحقيقاتي اش هم زير سؤال است. 

علیرضا سزاوار

اكبر محمودي
  گزارش  2

   دولت در بودجه س��ال آينده خود س��هم متروي كلانشهرها را ۵۰ 
درصد كاهش داد. اين در حالي اس��ت كه ديون س��ال گذشته هم به 

درستي پرداخت نشده است. 
  يك كارشناس بهداشت مواد غذايي هشدار داد: در ليست رنگ هاي 

مجاز خوراكي بعضي از رنگ هاي شيميايي و سرطان زا وجود دارند. 
  رئيس س��ازمان مدارس غيردولتي آموزش و پ��رورش گفت: تمام 
دانش آموزان پيش دانشگاهي مناطق زلزله زده كرمانشاه تحت پوشش 

آموزش الكترونيكي قرار گرفتند. 
   معاون توسعه مديريت و پشتيباني وزير آموزش و پرورش گفت: بيش 
از ۱۲ميليارد ريال كمك بلاعوض به فرهنگيان آسيب ديده از زلزله غرب 

كشور اختصاص يافته است. 
   يك فعال محيط زيست از برپايي دامگاه هايي در استان خوزستان 
خبر داده است كه بدون برخورد جدي مسئولان محيط زيست در حال 

قتل عام هزاران گونه مهم پرنده هستند. 
   عض��و كميس��يون بهداش��ت و درم��ان مجلس ب��ا بي��ان اينكه 
توليدكنندگان داروهاي سنتي بايد از حمايت بيمه ها برخوردار شوند، 
از وزارت بهداشت خواست تا مجلس را در جريان صدور تأييديه براي 

داروهاي سنتي جديد قرار دهد. 
   مديرعامل س��تاد ديه كشور گفت: در س��ال جاري نسبت به مدت 
۹ماهه سال ۹۵ افزايش ۲۰ درصدي مددجويان تحت حمايت اين نهاد 

مردمي را شاهد هستيم. 
   ش��هردار تهران گفت: اينكه ۹۰ درصد تهران با يك زلزله تخريب 
مي شود، درست نيست. در مورد زلزله دل مردم را خالي نكنيد و اجازه 

دهيد مردم زندگي شان را بكنند. 
   عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس گفت: تنها ۳۵ درصد از 

مراكز بهداشتي در برابر زلزله مقاوم هستند. 
   رئيس سازمان ثبت اسناد و املاك كش��ور از كاهش ۴۰ ميليوني 

مراجعات مردم به اين سازمان خبر داد. 
   قائم  مقام وزير بهداشت گفت: بين۶۳ تا 7۰ درصد هزينه هاي نظام 

سلامت صرف هزينه مستقيم و غير مستقيم نيروي انساني مي شود. 
   شهردار منطقه ۹ با اشاره به طرح تفصيلي و جامع شهري گفت: اين 

منطقه نزديك ۵۰ درصد داراي بافت فرسوده است. 
  شهردار قم با تأكيد بر اينكه مديريت يكپارچه شهري از ملزومات شهر 
است، گفت: قانون ماليات بر ارزش افزوده استقلال مالي شهرداري ها 

را خدشه دار كرد. 
   دبيركل اتحاديه انجمن هاي اسلامي دانش آموزان گفت: دشمنان با 
فتنه هاي فرهنگي در قشر جوان و دانش آموز نفوذ مي كنند. پس ابتدا 
دانش آموزان عزيز ما بايد آگاه باشند و خود را در اين دام گرفتار نكنند. 
   براي احداث س��وله مديريت بحران در منطقه ۱۱ تهران دو زمين 
براي احداث سوله تملك ش��ده و عمليات احداث در سال ۹7 به انجام 

خواهد رسيد. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

تقديركليمياناز»فتاح«
كليميان ايران با ارسال نامه اي به فتاح رئيس كميته امداد امام خميني 
)ره( بابت حمايت ويژه اين كميته از مددجويان كليمي تشكر كردند. 
سيامك مره صدق، نماينده ايرانيان كليمي مجلس شوراي اسلامي در 
نامه اي به سيد پرويز فتاح، رئيس كميته امداد از اين نهاد بابت حمايت 

ويژه از كليميان تحت حمايت تشكر كرد. 
مره صدق در اين نامه عملكرد كميته امداد را نشانه بارزي از پايبندي 
مسئولان نظام مقدس جمهوري اسلامي ايران به قانون اساسي، وصاياي 
امام راحل و اوام��ر مقام معظم رهبري در توجه وي��ژه به پيروان اديان 
توحيدي خوانده اس��ت.  همچنين انجمن خيريه كوروش )وابسته به 
انجمن كليميان تهران( در نامه اي جداگانه از كمك هاي كميته امداد 

به نيازمندان و اقشار كم درآمد جامعه كليمي قدرداني كرده است. 
گفتني است اس��ت كمك و حمايت هاي كميته امداد مانند پرداخت 
مس��تمري، كمك هزينه هاي درمان و تحصيل، تس��هيلات اشتغال و 

مسكن فارغ از دين و مذهب به مددجويان ارائه مي شود. 


